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Met deze brief stel ik u, mede namens de minister van Landbouw, Natuurbeheer en Voedselkwaliteit, 
op de hoogte van mijn voornemen om met ingang van 1 maart 2005 de ‘Regeling aanwijzing 
opleidingen hoger beroepsonderwijs en opleidingen beroepsonderwijs i.v.m. onderlinge verwantschap’ 
(verwantschapsregeling) in te trekken. In het overleg met u op 9 juli 2004 heb ik het voornemen om de 
regeling in te trekken al aangekondigd. In dat kader heb ik ook gewezen op de noodzaak van een aantal 
flankerende maatregelen om de resultaten die tot nu toe zijn gerealiseerd te consolideren en de 
doorstroom mbo-hbo te intensiveren.  
 
Een belangrijke overweging voor de invoering van de regeling in 1998 was dat op deze wijze de 
studieduur van mbo-ers in het hbo met een jaar zou kunnen worden verkort. Mede hierdoor zou de 
doorstroom van het  mbo naar het hbo kunnen toenemen.  
In totaal zijn 42 koppels van verwante beroepsopleidingen aangewezen. In 2002 heeft uw vereniging, 
samen met de Bve Raad, Paepon en COLO aangedrongen op het afschaffen van de 
verwantschapsregeling, omdat deze als knellend werd ervaren. Afgesproken is om in afwachting van 
een onderzoek naar de regeling geen nieuwe verwante opleidingen aan te wijzen. Door ontwikkelingen 
in het onderhavige opleidingenaanbod, is het aantal koppels van verwante opleidingen afgenomen tot 
29 in 2003. 
 
Gelijktijdig hebben veel hogescholen op vrijwillige basis verkorte doorlopende trajecten ontwikkeld 
voor mbo-ers, veelal samen met roc’s/aoc’s in hun regio. Uit het onderzoek : “De kwalitatieve effecten 
van de verwantschapsregeling”, (september 2003) blijkt dat onderwijskundig gezien de verkorting van 
de leerwegen, zowel op basis van de verwantschapsregeling als op vrijwillige basis, in het algemeen 
geen negatieve effecten heeft gehad voor de kwaliteit van de opleidingen. Bijgaand treft u dit 
onderzoeksrapport aan.  
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Verder blijkt dat het doorstroompercentage van mbo-gediplomeerden naar het hbo in de afgelopen 
jaren is gestegen.  Hun verblijfsduur in het hbo is gemiddeld een half jaar korter dan dat van havisten 
en is de afgelopen jaren niet gestegen.  
Omdat ook los van de regeling goede resultaten zijn geboekt, heb ik besloten om af te zien van 
actualisering van de regeling en de regeling in te trekken. Daarbij komt dat actualisering van de 
onderhavige regeling een relatief grote bestuurlijke inspanning vergt. Voorafgaand aan iedere 
aanpassing van de regeling, moet een onderzoek worden ingesteld naar de mate van verwantschap 
tussen de beoogde koppels van mbo- en hbo-opleidingen. Dit is een bureaucratisch en tijdrovend 
proces, dat haaks staat op het streven naar deregulering. 
 
Ik ga er van uit dat de hogescholen en roc’s/aoc’s hun beleid gericht op verbetering van de aansluiting 
tussen mbo- en hbo-opleidingen voortzetten en doorgaan met het ontwikkelen van doorlopende 
(verkorte) trajecten. Hierbij hoeft het niet noodzakelijkerwijs om een verkorting van een volledig jaar 
te gaan. Het afschaffen van de verwantschapsregeling biedt ruimte om op een meer flexibele wijze 
doorlopende trajecten te ontwikkelen waar sprake is of zou kunnen zijn van substantiële groepen 
doorstromers van mbo naar hbo. In het kader van een bestuursakkoord wil ik afspraken met u maken 
over de wijze waarop hogescholen hiertoe kunnen worden gestimuleerd. 
Verbetering van doorstroom vanuit het MBO naar het HBO blijft immers onverminderd van belang. In 
het HOOP 2004 is als doel neergelegd om het doorstroompercentage van mbo-ers naar het hbo, dat nu 
rond de vijftig procent schommelt, in de periode 2004-2010 in sectoren waar de doorstroom laag is, te 
verhogen. Indirecte doorstroom van werkenden en werkzoekenden – via upgrading van de onderhavige 
doelgroep via deeltijd- of duale trajecten – kan soms effectiever zijn en beter aansluiten bij de behoefte 
van deze groep en van het bedrijfsleven.   
 
Het intrekken van de regeling per 1 maart 2005 zal om uitvoeringstechnische redenen voor iedere 
student die een verwante studie volgt onmiddellijk gelden. Dat wil zeggen dat studenten die vanaf 1 
maart 2005 afstuderen niet meer te maken krijgen met een korting op hun prestatiebeurs.  
 
Met het afschaffen van de regeling per 1 maart 2005 is het studiefonds overbodig geworden. Daarom 
vervalt de toevoeging aan de rijksbijdrage van € 6,8 miljoen per jaar die voor dit fonds beschikbaar 
werd gesteld. Gelet op de ingangsdatum van de afschaffing van de regeling wordt de rijksbijdrage voor 
2005 verlaagd met ₠ 5,7 miljoen (10/12 x € 6,8 miljoen). In de (voorlopige) rijksbijdragebrief 2005 van 
30 september 2004 (kenmerk BVH/BHO-2004/106783 M) is reeds een verlaging verwerkt van € 2,3 
miljoen (destijds werd uitgegaan van afschaffing van de regeling per 1 september 2005). De resterende 
verlaging van € 3,4 miljoen zal worden verwerkt in de eerstvolgende rijksbijdragebrief 2005. Ook 
ditmaal zal dit plaatsvinden door een verlaging van de bekostigingsniveaus. Overigens is van de € 2,3 
miljoen, die is gekort in de (voorlopige) rijksbijdragebrief  van 30 september 2004, een bedrag van 
€ 1,3 miljoen weer toegevoegd aan het macrobudget. Deze € 1,3 miljoen is in 2005 incidenteel 
toegevoegd in verband met de verwachte langere verblijfsduur van de verwante mbo-ers en de 
daardoor veroorzaakte toename van het studentenaantal per 1 oktober 2005. Vanaf 2006 wordt deze 
eventuele toename van het studentenaantal verwerkt in de Referentieraming. 
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Vanaf 2006 wordt de rijksbijdrage ten opzichte van 2005 extra verlaagd met ₠ 1,1 miljoen (€ 6,8 
miljoen minus € 5,7 miljoen). Deze extra verlaging zal eveneens worden verwerkt in de 
bekostigingsniveaus.  
Van de € 6,8 miljoen zal vanaf 2006 een bedrag van € 3 miljoen per jaar worden toegevoegd aan het 
budget voor studiefinanciering. Over de wijze waarop de resterende ₠ 3,8 miljoen wordt ingezet, zijn 
afspraken gemaakt in het kader van het bestuurlijk overleg van 23 november 2004.  
 
De Bve raad heb ik over dit voornemen in een aparte brief geïnformeerd. Verder zal ik een afschrift van 
deze brieven zenden naar de Tweede Kamer, het COLO, Paepon, de hogescholen en roc’s/aoc’s. 
 
De Staatssecretaris van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap, 
 
 
 
 
(Mark Rutte)  
 

 
 


